
 

 

Scénář k rozhlasové reportáži 

 

1. Vstup: Pan prof. MUDr. Zdeněk Mraček se narodil 6. ledna 1930 v Plzni. Období studií neměl pan 

Mraček vůbec lehké, pokud se člověk komunistickému režimu nezamlouval, dokázal mu jeho 

studium velmi zkomplikovat. 

Pamětník 00:29:15 – 00:29:28 

Doslovný přepis 

„To se dělalo tak, že když chtěli někoho vyhodit ze studií, tak ho povolali na vojnu.Ale ne na normální 

vojnu, ale do táborů nucených prací. Jo, PTP.“ 

 

2. Vstup: Pan Mraček nám vysvětloval, jaké klasifikace se na vojně používaly a jaké důsledky pro 

člověka měly. 

Pamětník 00:31:27 – 00:32:04 

Doslovný přepis 

„Oni lidé mají zkreslené představy o PTP podle humorných románů a filmů. My jsme byli vedení, my 

jsme byli ve spisech pod zvláštní značkou E. A, B, C,D byly zdravotní klasifikace. A zdravý, B míń, C 

ještě míň, D mrzáček. Potom k tomu přidali E. To byl politickej mrzáček. A to vám šlo i  do civilu, celý 

život. My jsme např. nesměli bydlet v kasárnách s ostatními vojáky, poněvadž bysme je mohli nakazit 

nějakou ideologií, špatnou.“ 

 

3. Vstup:  

Pamětník 02:14:37 – 02:14:40 

Doslovný přepis 

„“ (zde do uvozovek vepište doslovný přepis toho, co pan Mraček říká) 

 

4. Vstup: Pan Mraček nám popisoval prověrky z dob pana Husáka. 

Pamětník 02:14:46 – 02:15:10 

Doslovný přepis 

„Zkrátka jak začal Husák panovat po 68. roce, tak byly velké prověrky. Prověřovali se komunisti mezi 

sebou a potom i ostatní. Vyhazovalo se ze zaměstnání. To byly obrovský jatka tenkrát.A my jsme měli 

neurochirurgický kongres v Luhačovicích.“ 

 

5. Vstup: Pan Mraček nám popisoval pocity Pražských kolegů z probíhajících prověrek. 

Pamětník 02:15:22 – 02:16:56 

Doslovný přepis 



 

 

„A furt jsme čekali, kdy ti Pražáci taky přijedou. Ti přijeli poslední, těsně před polednem. Lezli z auta, 

byli přepadlí a zničení a bez nálady. Pan profesor, který byl takový extrovert, tak říkal: „U nás to teď je 

strašný, u nás se prověřuje a vyhazuje se ve vojenské nemocnici. My nevíme!, jestli, až ten sjezd 

skončí, to bylo tři dny, tak jestli ještě budeme ve svých povoláních. Já jsem tam stál náhodou na 

takových schodech. tak jsem pozoroval ten dvůr. Chudáci Pražáci, soudruzi, oni trpí těma prověrkami. 

Podívejte se, jak jsou z toho schvácení. Mě to tak naštvalo. Na těch schodech jsem stál. A řekl jsem: 

„Pane profesore, máte tam tři dny prověrky a jste z toho zničení jako by to byla strašná věc o svou 

existenci. V tomto pocitu já žiji dvacet let.““ 

 

6. Vstup: Moskvou schválený listopad 1989 

Pamětník 1:37:41 – 1:37:48 

Doslovný přepis 

„Listopad 1989 – Moskva schválila, že se to tady může stát.“ 

 

7. Vstup: Pan Mraček popisuje situaci armády-povolat, ale nezasahovat. 

Pamětník 01:39:19 – 01:40:03 

Doslovný přepis 

„Generální tajemník, který byl vrchní velitel. Komunistický tajemník dovolil odvolat lidové milice a dal 

povel armádě a oznámil, že nesmí zasáhnout. Protože předtím večer ho navštívil, a to bylo v novinách, 

do dneska o tom nikdo nemluví. V novinách byla zpráva – sovětský velvyslanec navštívil generálního 

tajemníka Jakeše.“ 

 

8. Vstup:  Pan Mraček plně popisuje  listopad 1989 situace a akce, jak to začalo, co vše se dělo 

v Praze a co dělal on sám…… 

Pamětník 01:40:12 – 01:51:00 

Doslovný přepis 

„Ráno odvolali milice. Ráno zakázali armádě, aby zasáhla v Praze. Gorbačov nechtěl tenkrát, to víme 

nakonec, několik roků Gorbačov říkal, že se nebude zasahovat. On přeci prohlásil- u všech zemí, u 

všech vazalů, že každý si musí svoji oblibu nebo dobré postavení vybudovat sám, ale ne násilím. tak 

ńák to říkal, měl to dokonce v projevu v OSN. Tehdy to bylo zajímavý, jakou měl myšlenku, myslím, že 

se to nehodilo do systému. Také vidíte, že se Sovětský svaz rozpadl, když přišel s takovouhle ideou.  

Sovětský svaz se dá držet jenom násilím, je to obrovská země. Více méně dost primitivního národa, 

který není zvyklý na demokratický život. Celý život byli pod carem,pak sto let pod Leninem a Stalinem 

a následovníky. A Putin je exponent KGB. To byl KGBák. Tak má síť po Rusku, že jako ovládá celou tu 

záležitost jakoby demokraticky, ale vždycky tam musí dostat někdo pořádně. Nebo občas někoho 

zastřelí, nějakého novináře nebo tak. Že to udržuje takhle. 

Já vím, že tam lidi jezdili. tak kvůli tomu, to mě štvali, jak dělali revolucionáři převrat. Tak jsem si to 

sepsal. co já jsem dělal v listopadu. 17. listopad byl pátek, kdy mlátili ty studenty na Národní třídě. 

Sobota, neděle – víkend, to se nic neděje. Kromě v Praze, kde ti herci a studenti už začínali. Na těch 



 

 

divadlech. Tak něco se začalo dělat. V pondělí, já jsem jel – ten podzim jsem měl mnoho přednášek. 

Furt jsem jezdil po nějakých sjezdech. V pondělí jsem jel do Ústí na neurochirurgicko – 

otolaryngologické sympózium s východními Němci. ti to organizovali v Ústí ad Labem. tam jsem byl do 

středy. pondělí jsem tam byl, v úterý také, ve středu jsem jel domů.Ve čtvrtek jsem sed do auta  

s manželkou a jel jsem nakupovat víno do Brna. Protože se mi blížila šedesátka. Za měsíc mi mělo být 

šedesát, začátkem ledna. No teď mně má být devadesát, jestli se toho dožiju.A v Brně to bylo 

zajímavý. Tam je taková známá ulice, Pekařská ulice.Tam běhali studenti a nalepovali různé plakáty 

po ulici. A sto metrů za nimi jeli esenbáci v autě. Těm studentům nic neudělali, jen ty plakáty strhávali. 

Tak jsem to pozoroval a říkal si. Tak to je velká změna. Ty kluky mohli sebrat. vždycky počkali až kluci 

poodešli a pak ty plakáty sundali. To byl čtvrtek. V pátek jsem operoval, konečně teda. Někdy tak 

v poledne, ke mně na operační sál přišli dva mladí lékaři a říkali. My zakládáme Občanské fórum 

v nemocnici, ale s náma mladýma by se se nikdo asi moc nebavil. Tak že jdou za mnou a ještě shání 

nějaké další, kteří se k Občanskému fóru přidají také. Samozřejmě jsem řekl, že jo.Klidně jsem 

operoval dál.Pak přišla sobota a neděle, zase. V dalším týdnu jsme se sešli v nějakém bytě. A tam se 

objevil kolega, který měl nějaké styky s Prahou a disidenty. Který říkal, co se děje v Praze. Já pamatuji 

tyhle dva dny a 29. listopadu jsem měl závazek, že pojedu do Českých Budějovic blahopřát kolegovi, 

kterému bude šedesát let. To se dělalo přednáškové odpoledne a večeře. Byla to taková slavnost, 

primář traumatolog, který, když měl těžké pacienty, tak je posílal k nám. Jel jsem do Budějovica tam 

to bylo zajímavý. Tam měli sálv nemocnici. Z Prahy přijel profesor Hájek. Jednak těžko snášel  

komunismus, seděli tam primáři,samozřejmě vedení nemocnice. A teď najednou z té Prahy, tam už to 

vřelo hodně. Ten rozjel ňáký řeči při tom blahopřání. No a já to měl připravené. Já, když jsem 

nastoupil k projevu, vím, že jsem říkal. Nejkrásnější oslava šedesátých narozenin nemůže být, když ten 

režim praskne a komunisti jsou do háje. Lepší dárek nemůže mít člověk k narozeninám. A teď koukám, 

tam z těch prvních řad  - ti funkcionáři i vedení nemocnice  -byla samá rudá knížka.Ti primáři skoro 

každej druhej. Někteří se neodvážili usmát. Asi takových čtyři, pět, šest vstávalo, odcházelo a práskalo 

dveřmi. Tak jsem si říkal, tomu našemu oslavenci, že jsme asi v Budějovicích natropili pěknej malér. 

Poněvadž my po večeři odjedem, já do Plzně, Hájek do Prahy a on tam s těmi vlčáky komunistickými 

zbyde. Tak říkám, buď jsme mu zatopili anebo jsme tam…….To bylo zajímavé překvapení. My jsme byli 

na tu atmosféru v Plzni a Pražáci také zvyklí. A tam to bylo ztuhlý, studený, úplně nepřátelský. Snad 

kdyby mohli, tak by mě probodli. Jak je daleko do Budějovic, to dávám příklad, když se dělá převrat. 

My, OF a moji vrstevníci jsme byli takový triumvirát. Mě považovali za takového sekerníka. Kdybych 

měl úhloměr, tak měřit úhel klanění. První a druhý den a třetí den. Když Ceausesca , toho 

rumunského, někdy 16. prosince před Vánocemi zlikvidovali. Tak komunisti byli až k zemi přede 

mnou.“ 

 

 

9. Vstup:  Pan Mraček ,v režimu jsem byl uznávaný  odborník a oni  mne tolerovali se vším. 

Pamětník   2:08:48 –  2:10:48 

Doslovný přepis 

„Spíš jsem spokojený s tím, jak jsem se s tím režimem a životem v režimu vyrovnával a choval. Mně, 

jak jsem říkal, že jsem žil bez jakýchkoli aspirací. Co jsem dával najevo. A párkrát to v životě řeknu, 

trochu je mi to nevhodné. Nevhodný způsob argumentace. Měl jsem odborně velmi dobrou pověst, 

obecně tedy. To člověk vycítí. A podle toho se k Vám chovají. I ti soudruzi si na mě netroufli tolik jako 

na jiné lidi. To se tak pozná.“ 



 

 

 


